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Rekordzista cieszy się nim 
już prawie 20 lat. Urlopy 
bezpłatne, bo o nich tu 
mowa, są zgodne z pra-
wem, lecz czy tak długie 
blokowanie etatu jest mo-
ralne? To już należy do 
oceny Czytelników.

Urlop bezpłatny jest przerwą 
w wykonywaniu pracy udzie-

loną pracownikowi na jego pi-
semny wniosek.
W czasie urlopu bezpłatnego 
ulegają zawieszeniu prawa i 
obowiązki pracownika i praco-
dawcy, okresu urlopu bezpłat-
nego nie wlicza się do okresu 
czasu pracy i nie przysługuje 
pracownikowi wynagrodze-
nie. Pracodawca nie musi 
uwzględnić wniosku pracow-
nika. Nie jest także zobowią-

zany do uzasadnia swojej od-
mowy. Czas na jaki może być 
udzielony pracownikowi urlop 
bezpłatny nie jest limitowany. 
Przepisy nie wskazują żadnej 
górnej granicy, do jakiej pra-
codawca może udzielić urlopu 
bezpłatnego. Może więc trwać 
kilka dni, miesięcy, rok a na-
wet dłużej.
Pracownik, który skorzystał 
z urlopu bezpłatnego po jego 

wykorzystaniu ma prawo do 
powrotu do pracy. Pracodawca 
nie może odmówić przyjęcia 
do pracy pracownika, który 
po wykorzystaniu udzielonego 
mu urlopu wypoczynkowego 
zgłosił się do pracy.
Inaczej ma się sprawa, gdy 
pracownik został wybrany na 
radnego. Wtedy pracodawca 
musi tego urlopu udzielić i to 
na ściśle określony czas. Ten 
czas wyznacza okres sprawo-
wania mandatu i upływ dal-
szych 3 miesięcy po jego wy-
gaśnięciu. Pracodawca musi 
radnego przywrócić do pracy 
na tym samym lub równorzęd-
nym stanowisku, a radny ma 

natomiast, w chwili wygaśnię-
cia mandatu, 7 dni na zgłosze-
nie gotowości do pracy.
Rekordzistą, pozostającym na 
urlopie bezpłatnym od 1998 
roku, jest starosta Bogdan 
Wankiewicz. Przed wyborem 
do Rady Powiatu był dyrekto-
rem Gimnazjum nr 1 na Dol-
nym Mieście. Obecnie nadal 
sprawuje mandat, a jeżeli wy-
borcy nie wybiorą go na na-
stępną kadencję, będzie mógł 
powrócić do pracy, choć gim-
nazjum już nie będzie istniało.
- Gdy pełniłem funkcję dy-
rektora w 1998 roku zostałem 
radnym, a dwa lata później 
wicestarostą - mówił Bogdan 

20-letnie wakacje
Wałcz    Człopa    Tuczno    Mirosławiec
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Ostatki
Mięsopust, kozelek, a 
może maslenica. Jak 
zwał, tak zwał, ale koń-
czy się frywolność i 
trzeba zająć się sprawa-
mi poważnymi. 
„Zmiany są koniecz-
ne!”, tak wspominał 
klasyk z partii ludu. No 
i zmienia się tak wie-
le, że trudno za tym 
nadążyć. Drzew coraz 
mniej, smogu coraz 

więcej. Radni jak nigdy 
siedzą po nocach , aby 
coś mądrego sklecić i 
najgorsze w tym jest 
to, że w nocnej porze 
się kłucą. Ludzie pra-
cują będąc na urlopach, 
a to już szaleństwo. Do 
tego wszystkiego zmia-
ny w oświecie, które 
niektórym się nie po-
dobają. Dziwi mnie to, 
bo przecież większość 
z nas lubi niespodzian-
ki , a skoro w reformie 
oświaty tyle jest nie-
wiadomych , to na pew-
no wyjdzie coś, czego 
nikt się spodziewać nie 
mógł i będzie miło. 
Do tego wiosna, więc 
nadchodzi coś nowe-
go. Skoro tyle pozy-
tywnych zmian, to też 
postanowiłem wpro-

wadzić małe zmiany. 
Być może to jeden z 
moich ostatnich felie-
tonów cyklicznych, ale 
nie omieszkam czasa-
mi podzielić się swoimi 
spostrzeżeniami, jeśli 
coś mnie aż tak bardzo 
sprowokuje. Mam na-
dzieje, że jest chociaż 
mała grupka osób, któ-
ra czasami przeczytała 
choćby tytuły moich 
przemyśleń, a czasa-
mi złośliwości. Są też 
i tacy, którzy odetchną 
z ulgą, których jedno-
cześnie pozdrawiam 
serdecznie.  A takie tam 
„ostatki”

Piotr Kurzyna
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17 lutego odbyła się sesja 
Rady Gminy Wałcz. Wbrew 
wcześniejszym planom w po-
rządku obrad nie znalazł się 
punkt dotyczący głosowa-
nia w sprawie planowanej 
sieci szkół. Nad projektem 
uchwały w tej kwestii radni 
będą głosować podczas sesji 
nadzwyczajnej.

Porządek obrad miał zaledwie 
kilka punktów. Radni jedno-
głośnie przegłosowali projek-
ty uchwał w sprawie zmian w 
budżecie oraz w sprawie dofi-
nansowania inwestycji drogo-
wej na drodze powiatowej na 

odcinku Karsibór w kierunku 
drogi wojewódzkiej 163. Przy 
jednym głosie wstrzymują-
cym radnego Dariusza Szało-
wińskiego podjęto uchwałę w 
sprawie uchwalenia programu 
opieki nad zwierzętami bez-
domnymi oraz zapobiegania 
bezdomności zwierząt na tere-
nie miny Wałcz w roku 2017.
W informacji z pracy pomię-
dzy sesjami wójt Jan Matu-
szewski mówił m.in. o uczest-
nictwie w uroczystościach 
szkolnych i samorządowych, 
spotkaniach z rodzicami or-
ganizowanych w związku z 
reformą oświatową oraz pla-

nowanych i realizowanych 
inwestycjach. Przedstawiając 
informację z pracy pomiędzy 
sesjami przewodnicząca Rady 
Gminy Agnieszka Cybul-
ska skupiła się na kwestiach 
oświatowych.
- W związku z opracowywa-
niem projektu uchwały doty-
czącej sieci szkół spotykali-
śmy się z radą pedagogiczną 
gimnazjum w Chwiarmie, 
rodzicami uczniów z miejsco-
wości, w których są szkoły 
oraz prezesem fundacji Lider 
Wałecki Januszem Bartcza-
kiem, która prowadzi na tere-
nie naszej gminy szkoły niepu-

bliczne. Muszę powiedzieć, że 
były to spotkania bardzo emo-
cjonalne, ale merytoryczne i 
za to dziękuję - mówiła prze-
wodnicząca. - Jest mi jednak 
przykro, że projekt wzbudził 
tak wiele emocji, a obecni na 
zebraniu rodzice zamiast sku-
pić się na szkołach w swoich 
miejscowościach, negowali 
utworzenie szkoły podstawo-
wej w Chiwramie. To smutne, 
że temat reformy oświatowej 
tak bardzo podzielił naszych 
mieszkańców. Z kolei spotka-
nie z prezesem fundacji Lider 
Wałecki uświadomiło nam, że 
szkoły niepubliczne powinny 

być traktowane na równi ze 
szkołami publicznymi. I już 
widać pierwsze oznaki współ-
pracy m.in. udział uczniów 
szkół niepublicznych w gmin-
nych konkursach szkolnych i 
„zlecenie” organizacji takich 
konkursów właśnie szkołom 
niepublicznym.
Interpelacje i zapytania rad-
nych dotyczyły głównie inwe-
stycji czy nieregularnego wy-
wozu odpadów komunalnych 
z poszczególnych miejscowo-
ści i domków letniskowych.
k

Z reformą oświaty w tle
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Wankiewicz. - W związku z 
tym musiałem zrzec się sta-
nowiska dyrektora, lecz nie 
zrzekłem się stanowiska na-
uczyciela. Pełniąc funkcję z 
wyboru mam możliwość po-
wrotu do poprzedniego praco-
dawcy. Wprawdzie nie na sta-
nowiska dyrektora, lecz jako 
nauczyciel. Ponieważ pracuję 
również na uczelni, zdaję so-
bie sprawę, że już do szkoły 
nie wrócę. Jednak co kaden-
cję składam wniosek o utrzy-
manie mojego stanowiska i 
pracodawca musi ten wniosek 
uwzględnić. Obecnie na moim 
miejscu pracuje osoba zatrud-
niona na czas określony. Gdy-
bym został wybrany na kolej-
ną kadencję, to już ponownego 
wniosku nie złożę.
Na tych samych zasadach na 

urlopie bezpłatnym z ZSM nr 1 
przebywa wicestarosta, a także 
radna Jolanta Wegner, choć jej 
urlopowy „staż” jest znacznie 
krótszy. Regulują to przepisy 
Ustawy o samorządzie tery-
torialnym oraz Ustawa prawo 
wyborcze. W podobnej sytu-
acji pozostaje radny powiato-
wy Roman Wiśniewski. Kiedy 
został radnym, pełnił kierow-
niczą funkcję w Starostwie. 
Ponieważ ustawa zabrania 
łączenia tej funkcji z manda-
tem radnego, złożył wniosek 
o urlop bezpłatny i go otrzy-
mał. Jednak kiedy kadencja się 
skończy i w ponownych wy-
borach nie otrzyma mandatu, 
nie będzie miał do czego wra-
cać, ponieważ jego stanowisko 
w Starostwie zostało zlikwido-
wane.

Na podstawie innych przepi-
sów na urlopie bezpłatnym 
przebywa zastępca Naczelni-
ka Wydziału Oświaty i Spraw 
Społecznych Urzędu Miasta 
Andrzej Wiśniewski.
Kiedy 23 stycznia 2013 roku 
zostawał dyrektorem Zakładu 
Oświatowego był zatrudniony 
w Gimnazjum nr 2 jako peda-
gog, ówczesna dyrektor szkoły 
Jolanta Chłopińska udzieli-
ła mu urlopu bezpłatnego. Z 
dniem 1 stycznia 2017 roku 
ZO został zlikwidowany i były 
dyrektor przeszedł do pracy w 
Urzędzie Miasta. Ponownie 
złożył wniosek o urlop i obec-
ny dyrektor taką zgodę wydał.
- W końcu ubiegłego roku An-
drzej Wiśniewski złożył wnio-
sek o urlop na czas pełnienie 
funkcji w UM - mówił dyrek-

tor Gimnazjum nr 2 Andrzej 
Łojewski. - Na podstawie ar-
tykułu 174 &3 Kodeksu Pracy 
taką zgodę wydałem. Kiedy 
udawał się na pierwszy urlop 
bezpłatny, jego obowiązki 
przejęła nauczycielka posiada-
jąca uprawnienia pedagoga, a 
jej etat zlikwidowano. Szkoła 
w zawiązku z przebywaniem 
pana Wiśniewskiego na urlo-
pie nie ponosi żadnych kosz-
tów.
Trudno ocenić czy wpływ na 
pozytywne rozpatrzenie wnio-
sku o urlop miał fakt, że An-
drzej Wiśniewski odpowiada 
w UM za oświatę, a dyrektor 
Gimnazjum nr 2 jest jego pod-
władnym. Choć wszystko jest 
zgodne z prawem, z moralne-
go punktu widzenia budzi wąt-
pliwości.

Pytana właśnie o aspekt mo-
ralny burmistrz Wałcza Bo-
gusława Towalewska rzuciła 
krótko „proszę zainteresować 
się osobami przebywającymi 
na urlopie 20 lat”.
Chciałem się również skon-
taktować się w urzędzie z za-
stępcą Naczelnika Wydziału 
Oświaty i Spraw Społecznych 
, lecz okazało się, że przeby-
wa na …. urlopie. Swoją dro-
gą; czy można przebywać na 
dwóch urlopach jednocześnie?
Przypadkowo spotkany na 
ulicy Andrzej Wiśniewski w 
luźnej rozmowie stwierdził 
„Wszystko jest zgodne z pra-
wem, nie będę tego komento-
wać”. 
piotr

Grupa uczniów ze szko-
ły filialnej w Karsiborze 
(gmina Wałcz) uczestni-
czyła w ogólnopolskim 
programie Fundacji BGK 
i Centrum Edukacji Oby-
watelskiej ,,Młody Oby-
watel rozmawia”.

- Celem programu jest 
promowanie wiedzy na te-
mat społeczności lokalnej 
i pokazanie sposobów, w 
jaki sposób młodzi ludzie 
mogą aktywnie działać w 
swoim środowisku - mówi 
dyrektor Gminnej Biblio-

teki Publicznej w Karsibo-
rze Aldona Piaskowska. - 
Uczniowie wybrali ścieżkę 
,,Urząd od podszewki’’, w 
tym wypadku zapoznanie 
się z funkcjonowaniem 
Gminnej Biblioteki Pu-
blicznej w Karsiborze, jej 
otwarcie jej dla okolicz-
nych mieszkańców i ich 
potrzeb.
Uczestnikami grupy pro-
jektowej byli uczniowie 
klas piątych i szóstych, 
którzy działają na rzecz 
biblioteki od październi-
ka ubiegłego roku. Na po-

czątku lutego uczniowie 
z Karsiboru wraz z opie-
kunem Moniką Plich oraz 
grupa uczniów ze Strącz-
na z opiekunem Karolem 
Ćmielem wzięła udział w 
warsztatach, które przepro-
wadził Mateusz Konieczny 
z Warszawy. W ubiegłym 
tygodniu w Gminnej Bi-
bliotece Publicznej odbyło 
się zakończenie projektu, 
w trakcie którego m.in. 
deklamowano wiersz au-
torstwa zaprzyjaźnionego 
czytelnika Marcina Patory 
,,Czytanie nie boli”, zor-

ganizowano konkurs ze 
znajomości książek oraz 
układano nowe wiersze z 
wybranych wersów wierszy 
polskich poetów. Jednym z 
najciekawszych i cieszą-
cych się popularnością 

elementów tego spotkania 
było zrobienie bookshelfie 
- fotografii z książką.
oprac. k

„Młody Obywatel rozmawia”
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LOKALE, NIERUCHOMOŚCI: PRACA: RÓŻNE:
Wynajmę sklep na ul. Kilińsz-
czaków tel: 67 258 26 84

Sprzedam nowe bezczynszowe 
mieszkanie, 40 m2, 3150zł/m2 
tel: 882 093 640

Sprzedam dwa mieszkania. 
Jedno bezczynszowe, własno-
ściowe. Drugie bezczynszowe 
po częściowym remoncie tel: 67 
387 32 17 kom. 608 797 224

Wynajmę lokal tel. 725 929 462

4 osobowe pokoje do wynajęcia 
tel. 790 386 813, 602 187 624

Sprzedam ziemię rolną 121 ha, 
gmina Człopa tel. 501 871 707

Mieszkanie bezczynszowe przy 
Al. Zdobywców Wału Pomor-
skiego, sprzedam 55,59 m2
tel. 882 093 640

Sprzedam nowe mieszkanie w 
Wałczu 41,64 m2, 2-pokojowe 
tel. 882 093 640

Sprzedam garaż z kanałem na 
Dolnym Mieście 
tel. 662 362 939

Sprzedam mieszkanie w domu 
dwurodzinnym (parter) 80m2  
tel: 723 482 882

Zamienię lub sprzedam mieszka-
nie własnościowe bezczynszowe 
w centrum Wałcza parter 78m2 
– trzy pokojowe na mniejsze (dwu-
pokojowe do 1-go piętra najchęt-
niej z balkonem)  tel: 886 515 773

Wynajem pokoju tel: 888 108 966

Zamienię mieszkanie TBS 32 
m2 na większe zadłużone lub do 
remontu (możliwa dopłata) tel: 574 
490 887

Sprzedam działkę 3500m2 w tym 
500m2 budowlanej – Nowe Morzy-
ce tel: 693 424 150

Pokoje czteroosobowe do wynaję-
cia RTV, kuchnia, łazienka 
tel: 790 386 813

Do wynajęcia mieszkanie 
tel: 606 199 590

Zatrudnie pracownika 
budowlanego na stałe tel. 
694 159 907

Praca dla tłumacza/ki 
J.niemieckiego, tłumaczenia 
maili, treści oraz rozmowy. 
Umowy o prace, cały etat 
kontakt: biuro@e-hermer.pl

Praca dla dietetyka – Cen-
trum Dietetyczne NaturHo-
use. CV proszę składać 
na adres Bydgoska 21a/2 
Wałcz 
tel. 603 035 788

Zatrudnię kierowcę, 
mechanika, pracownika 
gospodarczego w gospo-
darstwie rolnym w Człopie.
Tel. 509 517 696

Czterogwiazdkowy hotel, 
niedaleko Berlina poszuku-
je pracownika technicznego 
ze znajomością hydrauliki. 
Język kontaktowy 
tel: 502 105 124

„VICTORIA CYMES” Sp. z 
o.o. w Wałczu zatrudni mu-
rarza-płytkarza na umowę o 
pracę. 
Tel. 67 2501024

Praca w Holandii dla kobiet, 
mężczyzn i młodzieży.
Wyjazdy przez cały 2017 rok, 
praca w różnych branżach.
Kontakt: Wałcz , Kościuszki 
12A, tel. 67-2584108,
oferta na stronie www.posred-
nictwoholandia.pl
lic. 4933

Od 1 kwietnia poszukujemy 
opiekunki do starszej Pani tel: 
783 546 977 lub 600 505 355

Poznam, zaopiekuję się samot-
ną osobą 70+  tel. 516 423 633

Zatrudnię kucharkę 
tel. 600 279 932

Remonty, wykańczanie 
mieszkań 
tel. 739 531 694

Gotówka na dowolny cel 
zadzwoń 
tel. 882 069 266

Usługi ogólnobudowlane, 
remonty mieszkań tel. 662 
332 515

Ocieplanie budynków 
tel. 881 507 760

Biuro Matrymonialne 
,,Dana” 
tel. 695 062 020

NIEMICKI Z SUKCESEM. 
Nauka, korepetycje, nie-
miecki dla opiekunek, tłu-
maczenia zwykłe, matura 
tel. 519 136 277

Sprzedam ziemię rolną 8,14 
h 
tel. 792 020 549

Remonty wykonczenia 
wnętrz 
tel. 504 160 153

Kredyty,Pożyczki dla 
każdego! Pozabankowe i 
Bankowe.Wysoka przyzna-
walność. 
Tel. 513 840 863

Bezpłatny kurs języka nie-
mieckiego dla opiekunów 
osób starszych. Ilość miejsc 
ograniczona. Po kursie 
gwarantowana praca. Piła - 
514 781 838

Poznam, zaopiekuję się 
samotną osobą 70+ tel. 516 
423 633

Sprzedam drzewo sosnowe 
w Wałczu 2,5 m cena 70 zł/
mp. Odbiór w świerczynie 
tel: 604 275 522

REKLAMA

Ogłoszenia drobne: 99 gr za słowo. Ogłoszenia o pracę: 59 gr za słowo

KLUB ABSTYNENTÓW
„KORONA”

UL. WOJSKA POLSKIEGO
(BUDYNEK WSM)

CZYNNY
PONIEDZIAŁEK-PIĄTEK
W GODZ. 17.00-19.00

KONTAKT:

573 992 331
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Kącik konsumenta             Co nurtuje konsumentów?

Krzysztof Zdzisław Ortel
Henryk Bogdan Herwich
Genowefa Fąfara
Teodora Madej
Olga Maria Siemińska - Ząbek

Aleksander Mirosław Makus
Szymon Wilczewski

Uwaga na zmianę abonamentu! 
Do Federacji Konsumentów 
wpływa niepokojąca ilość sy-
gnałów od konsumentów, któ-
rym złożona została propozycja 
zmiany abonamentu telefonii 
stacjonarnej na korzystniejszy. 

Na przykład dzwoni konsultant 
do konsumenta, który jest abo-

nentem firmy Orange Polska z 
propozycją zmiany abonamentu 
na tańszy. Po omówieniu zmiany 
proponuje przysłanie do domu 
konsumenta kuriera z umową. 
Niestety, jak wynika z sygnałów 
przekazywanych przez konsu-
mentów, docierający do konsu-
menta kurier z dokumentami do 
podpisania wykazuje bardzo duży 

pośpiech, nie dając czasu kon-
sumentowi na zapoznanie się z 
umową oraz nie pozostawia kopii 
dokumentów. Po niedługim cza-
sie od podpisania dokumentów 
okazuje się, że konsument podpi-
sał zgodę na rozwiązanie umowy 
z dotychczasowym operatorem i 
podpisał umowę z innym operato-
rem, a ponadto zawarł umowę na 
świadczenie  usług telemedycz-
nych  (Tele EKG).
O ile istnieją w miarę proste spo-
soby na wycofanie się z podpisa-
nej umowy o świadczenie usługi 
telekomunikacyjnej z nowym 
operatorem, bo zgodnie z przepi-
sami prawa mamy na to 14 dni, to 
rozwiązanie umowy o usługi tele-
medyczne nie jest już takie proste.
Według naszych informacji, w 
większości przypadków ofiarami 
tego typu procederu padają oso-
by starsze. Dlatego zwracamy 

się z apelem do konsumentów, 
aby uczulali swoich bliskich na 
podobne sytuacje. W przypadku 
każdej umowy zawieranej na od-
ległość, w szczególności za po-
średnictwem telefonu, powinni-
śmy zachować szczególną uwagę 
i ostrożność.
Jeżeli zadzwoni do ciebie lub oso-
by ci bliskiej konsultant z propo-
zycją zmiany umowy telekomu-
nikacyjnej, zachowaj szczególną 
uwagę oraz:
- nie sugeruj  się tym, że osoba, 
z którą rozmawiasz przez telefon 
zna wszystkie dane dotyczące 
twojej osoby oraz usługi, jaką po-
siadasz, np. wysokość abonamen-
tu,
- poproś o przesłanie dokumen-
tów na maila przed podpisaniem 
umowy, jeżeli nie posiadasz ma-
ila, może udostępni go ktoś bliski 
lub znajomy,

- jeżeli przyjedzie kurier, nie 
zwracaj uwagi na jego pośpiech 
i ponaglenia. W tym momencie 
to on pracuje dla ciebie, dlatego 
spokojnie zapoznaj się z umową i 
wszystkimi dokumentami. Zwróć 
szczególną uwagę na nazwy firm i 
nowe oferowane warunki. Spraw-
dzaj każdą kartkę, którą musisz 
podpisać. Zawsze kurier powinien 
pozostawić ci kopię dokumentów. 
Jeżeli nie chce tego zrobić, nie 
podpisuj umowy. Jeżeli jednak 
została już podpisana, a kurier nie 
chce pozostawić ci kopii, zażądaj 
zniszczenia tej umowy.
 
Mieczysława Łukaszewicz, pre-
zes wałeckiego oddziału Federa-
cji Konsumentów

Sprostowanie do artykułu „Ironia losu” opublikowanego w ostatnim wydaniu tygodnika Extra Wałcz.

Odnosząc się do artykułu „Ironia losu” chciałbym  sprostować nieprawdziwą informację na temat miejsca 
mojego upadku. Zdarzenie miało miejsce na chodniku należącym do WSM, a nie jak to było napisane pod 
siedzibą ZGK. Chcę także oświadczyć, ucinając wszelkie spekulacje na temat mojego rzekomego roszcze-
nia odszkodowawczego jakie były zawarte w ww. artykule, iż nie zamierzam występować o odszkodowa-
nie do zarządcy nieruchomości, gdyż chodnik ten był posypany. Powierzchnia mimo zabezpieczenia była 
miejscami śliska wskutek  zamrozu, który przy takich warunkach atmosferycznych intensywnie wychodził 
na wierzch. Nie wystąpiło więc zaniechanie ze strony zarządcy nieruchomości, który wykonał swoje obo-

wiązki i dlatego nie mam roszczeń.  
Chciałbym w tym miejscu podziękować wszystkim osobom, które okazały mi i mojej rodzinie pomoc, 
wsparcie i przejawy troski o moje zdrowie. Dziękuję również personelowi medycznemu 107 Szpitala w 

Wałczu za profesjonalną opiekę podczas nadal trwającej hospitalizacji.

Piotr Borowiec
Dyrektor Zakładu Gospodarki Komunalnej w Wałczu

REKLAMA

W niedzielę (20 bm.) wie-
czorem na drodze krajo-
wej nr 22 czołowo zderzyły 
się dwa pojazdy osobowe. 
Utrudnienia w ruchu trwa-
ły około trzech godzin.

Do zdarzenia doszło między 
Strącznem a Prusinówkiem.
- Jak ustalili funkcjonariu-

sze, 34-letni kierujący oplem 
vectrą podczas manewru wy-
przedzania dwóch pojazdów 
ciężarowych z naczepą do-
prowadził do czołowego zde-
rzenia  z prawidłowo jadą-
cym z przeciwnego kierunku 
fordem fiestą - mówi mł. asp. 
Beata Budzyń z Komedy Po-
wiatowej Policji Wałczu. - 

Kierowca opla kontynuował 
manewr wyprzedzania w 
miejscu, gdzie występowała 
już ciągła linia, gdy nagle zza 
wzniesienia wyjechała fiesta.
Fiestą, oprócz 27-letniej kie-
rującej, podróżowała pasa-
żerka. Na szczęście nikomu 
nic groźnego się nie stało. 
Jednak wszyscy uczestnicy 
zdarzenia ze stłuczeniami 
trafili do szpitala. Kierowcy 
obu aut byli trzeźwi. 34-let-
kowi zatrzymano prawo jaz-
dy i skierowano wniosek o 
ukaranie do sądu.
Oprac. mk

Czołówka na krajówce
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Zmiany nie na korzyść 
czyli co słychać u przed-

siębiorców (cz. 4)

Dzisiaj nadal poruszamy 
istotny dla przedsiębiorców 
temat ewidencji ich pracy.

Gdzie ta ewidencja?

Zgodnie z przepisami ustawy 
o minimalnym wynagrodze-
niu za pracę strony umowy 

zlecenia określają sposób 
potwierdzania liczby godzin 
wykonania zlecenia lub świad-
czenia usług. Co niezwykle 
istotne, gdy nie ma takich usta-
leń, przyjmujący zlecenie lub 
świadczący usługi przedkłada 
w formie pisemnej, elektro-
nicznej lub dokumentowej 
informację o liczbie godzin 
wykonania zlecenia lub świad-
czenia usług, w terminie po-
przedzającym termin wypłaty 
wynagrodzenia. Z powyższego 
wynika, że każdy (poza wy-
jątkami, o których niżej) ma 
obowiązek wskazania zlece-
niodawcy (świadczeniodaw-
cy) liczby godzin, w których 
wykonywał usługę w danym 
miesiącu- stanowi to swoisty 
obowiązek ewidencjonowania 
czasu pracy.

Kto nie musi?

Ustawodawca przewidział 

również sytuacje, w których 
takiej ewidencji nie trzeba 
prowadzić- są to jednak sytu-
acje wyjątkowe. Powyższych 
przepisów nie stosuje się do 
wykonującego zlecenie lub 
świadczącego usługi w przy-
padku skierowania takich osób 
do wykonania zlecenia lub 
świadczenia usług na podsta-
wie przepisów ustawy z dnia 
9 lipca 2003 r. o zatrudnianiu 
pracowników tymczasowych. 
Dodatkowo przepisów ochron-
nych (w tym dotyczących ewi-
dencji) nie stosuje się do:
1) umów zlecenia i oświad-
czenie usług jeżeli o miejscu 
i czasie wykonania zlecenia 
lub świadczenia usług decy-
duje przyjmujący zlecenie lub 
świadczący usługi i jednocze-
śnie przysługuje mu wyłącznie 
wynagrodzenie prowizyjne;
2) umów dotyczących usług 
opiekuńczych i bytowych 
realizowanych poprzez pro-

wadzenie rodzinnego domu 
pomocy na podstawie art. 52 
ustawy z dnia 12 marca 2004 r. 
o pomocy społecznej;
3)  umów:
a) o pełnienie funkcji rodziny 
zastępczej zawodowej,
b) o utworzeniu rodziny za-
stępczej zawodowej lub ro-
dzinnego domu dziecka,
c) w przedmiocie prowadzenia 
rodzinnego domu dziecka,
d) w przedmiocie pełnienia 
funkcji rodziny pomocowej,
e) w przedmiocie pełnienia 
funkcji dyrektora placówki 
opiekuńczo-wychowawczej 
typu rodzinnego,
f) w przedmiocie pełnienia 
funkcji wychowawcy wy-
znaczonego do pomocy w 
kierowaniu placówką opie-
kuńczo-wychowawczą typu 
rodzinnego, w przypadku gdy 
w tej placówce nie ma zatrud-
nionego dyrektora
- jeżeli ze względu na charak-

ter sprawowanej opieki usługi 
są świadczone nieprzerwanie 
przez okres dłuższy niż 1 doba.
4) umów dotyczących usług 
polegających na sprawowa-
niu opieki nad grupą osób lub 
osobami podczas wypoczyn-
ków lub wycieczek - jeżeli ze 
względu na charakter sprawo-
wanej opieki usługi są świad-
czone nieprzerwanie przez 
okres dłuższy niż 1 doba;
5) umów dotyczących usług 
opieki domowej nad osobą 
niepełnosprawną, przewlekle 
chorą lub w podeszłym wieku.

Za tydzień nadal o ewidencji 
pracy przedsiębiorców.

radca prawny Marcin Ma-
chyński

kancelaria.walcz@gmail.com

REKLAMA

Dobry, choć trudny rok
W Tucznie podsumowano do-
konania minionego roku. Uro-
czystość była okazją do spotka-
nia się władz samorządowych 
miasta i gminy z mieszkańcami 
i podziękowania tym, którzy 
szczególnie zasłużyli się dla roz-
woju gminy. Było ich wielu, lista 
wyróżnionych liczyła bowiem 
ponad 50 osób.

W hali Zespołu Szkół 17 lute-
go zasiedli nie tylko mieszkańcy 
miasta i gminy Tuczno, lecz tak-
że zaproszeni goście. Wśród nich 
starosta wałecki Bogdan Wan-
kiewicz, burmistrzowie Wałcza i 
Człopy Bogusława Towalewska 
oraz Zdzisław Kmieć a także za-
stępca burmistrza Mirosławca Da-
riusz Bartosik. Przybyli również 
radni miasta i gminy, a także radni 
powiatu, przedstawiciele policji, 
straży i duchowieństwa, leśnicy, 
pracownicy oświaty i sołtysi. Nie 
zabrakło dyrektorów i kierowni-
ków placówek samorządowych. 
Honory domy pełnili przewodni-
cząca Rady Miasta Dorota Rogala 

oraz burmistrz Tuczna Krzysztof 
Hara.
Właśnie burmistrz przedstawił do-
konania i zmiany, jakie zaszły w 
gminie w 2016 roku, a jego prze-
mowa była ilustrowana prezenta-
cją multimedialną. Włodarz gminy 
mówił między innymi o inwesty-
cjach przedstawiając co i gdzie 
zostało wykonane, podsumował 
najważniejsze wydarzenia kultu-
ralne oraz przedstawił plany na 
przyszłość. W roku 2017 budżet 
miasta i gminy Tuczno wyniesie 
około 21 milionów złotych, a pra-
wie 4 miliony zostaną przeznaczo-
ne na inwestycje.
- To co udało się wam zrealizo-
wać w ubiegłym roku zasługuje 
na najwyższe uznanie - mówił 
gratulując sukcesów starosta Bog-
dan Wankiewicz. - Szczególnie, że 
2016 nie był rokiem łatwym. Lecz 
to czego dokonaliście w Tucznie 
pokazuje, że gmina robi wszystko, 
aby wspierać mieszkańców.
- Jeżdżąc do Tuczna to z roku na 
rok widać, że mijane miejscowo-
ści pięknieją i rozwijają się coraz 

bardziej - mówiła w imieniu sa-
morządowców z ościennych gmin 
burmistrz Wałcza Bogusława To-
walewska. - Świadczy to o tym, że 
gmina stara się zrobić jak najwię-
cej dla swoich mieszkańców.
Później przyszedł czas na wręcze-
nie wyróżnień. Grawertony „Przy-
jaciel Miasta i Gminy Tuczno 
2016” otrzymali: minister środo-
wiska Jan Szyszko, radny Sejmiku 
Zachodniopomorskiego Robert 
Grzywacz, starosta Bogdan Wan-
kiewicz, nadleśniczy Nadleśnic-
twa Tuczno Marcin Majchrzak, 
prezes PZZ Wałcz Marian Płó-
ciennik, prezes Koła Łowieckiego 
Darz Bór w Mielęcinie Mirosław 
Wójcik, dyrektor Trumpf Mauxion 
Chocolades w Tucznie Krystyna 
Stysińska, dyrektor Żywiec Zdrój 
Mirosławiec Andrzej Pawlukie-
wicz, Partners Group Ewa Żudro 

i Michał Grześkowiak. Tytuł Pra-
cownika Roku otrzymał Wojciech 
Narel. Wręczono również pamiąt-
kowe medale za wkład i pomoc w 
organizacji imprez, które odbyły 
się w 2016 roku. Wyróżnienia 
otrzymało 45 osób.
Uroczystość urozmaiciły śpiewem 

gimnazjalistki Marta Kartasińska i 
Nadia Lembicz, a na zakończenie 
oficjalnego spotkania wystąpiło 
trio wokalno-instrumentalne z 
Piły. Na koniec lampką szampana 
wzniesiono toast za pomyślność.
piotr
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Pogłębiają się podziały mię-
dzy kierownictwem ratusza, 
a radnymi. Najlepiej było 
można się o tym przekonać 
podczas ostatniej sesji Rady 
Miasta, która skończyła się 
po północy (z 21 na 22 bm.). 
Burzliwe obrady trwały prze-
szło 8 godzin.

Rektor Państwowej Wyższej 
Szkoły Zawodowej w Wałczu dr 
hab. prof. nadzw. Jolanta Witek 
przez ponad godzinę argumen-
towała, dlaczego warto wes-
przeć wałecką uczelnię kwotą 
250 tys. zł. Pieniądze mają być 
przeznaczone na wyposażenie 4 
laboratoriów dla nowo tworzo-
nego kierunku: położnictwo i 
pielęgniarstwo. 
- Apeluję o pomoc w utworze-
niu tego kierunku - zwróciła 
się do radnych i burmistrza J. 
Witek. - Dotyczy to nas wszyst-
kich. Społeczność lokalna może 
wykazać się dużą otwartością 
mając dobre serce, otwarte 
umysły i chęć patrzenia w przy-
szłość.

Burmistrz Wałcza Bogusława 
Towalewska poparła J. Witek, 
ale kwotą 100 tys. zł.
Podczas dyskusji nad wspar-
ciem uczelni radni podkreślali, 
że mentalnie i sercem są tak-
że za PWSZ, ale jeśli chodzi o 
przekazanie pieniędzy, to trzeba 
jeszcze się zastanowić, prze-
dyskutować i  wskazać, skąd je 
wziąć. Z pomysłem przyszedł 
radny Andrzej Subocz, który 
zaproponował, żeby zamiast 
wydawać 300 tys. zł na Festiwal 
Dwóch Jezior, można część tej 
kwoty przeznaczyć na PWSZ.
- Proponuję zrezygnować z fe-
stiwalu. To rozrzutność - argu-
mentował później przy zmia-
nach do budżetu A. Subocz. 
- Za takie pieniądze można np. 
pięknie wyremontować dwie 
ulice. A tak, trochę grania, słu-
chania i świateł, i 300 tysięcy 
złotych „pójdzie”.
Podczas sesji nie wyjaśniło się 
ostatecznie, czy  i ewentual-
nie ile pieniędzy trafią do kasy 
PWSZ. Na festiwal jednak prze-
znaczono pieniądze w całości.

Przydługa dyskusja odbyła się 
na temat aktywności B. Towa-
lewskiej na jednym z portali 
społecznościowych. Radny Ta-
deusz Gnojewski dziwił się, że 
burmistrz podejmuje konsul-
tacje społeczne „po”, zamiast 
„przed” uchwaleniem projek-
tów uchwał i robi to w godzi-
nach pracy. B. Towalewska 
stwierdziła, że to jej prywatny 
profil i ma prawo do informo-
wania, także w godzinach pracy, 
bo burmistrzem jest całą dobę. 
- Jeżeli mnie atakujecie, to do-
brze, ale jeżeli pozwolę sobie na 
krytykę, to jesteście tym faktem 
zbulwersowani - mówiła B. To-
walewska.
Półtorej godziny poświęcono 
projektowi uchwały w sprawie 
przyjęcia programu gospoda-
rowania mieszkaniowym zaso-
bem gminy miejskiej Wałcz na 
lata 2017 - 2021. Na pytania 
radnych wyczerpująco odpo-
wiadał i rozwiewał wątpliwości 
prezes Towarzystwa Budownic-
twa Społecznego Marek Paw-
łowski.
Nie przeszedł projekt zmienia-
jący uchwałę ws. „trybu udzie-
lania i rozliczania dotacji dla 
przedszkoli niepublicznych i in-
nych form wychowania przed-
szkolnego oraz trybu i zakresu 
kontroli prawidłowości ich po-
brania i wykorzystania”. Radna 
Anna Ogonowska zauważyła, 
że w projekcie są błędy, ale 
nie będzie ich wskazywać, bo 
od tego jest mecenas, naczel-
nik wydziału i kierownictwo 
miasta, którzy biorą pieniądze 
za to, żeby te błędy wcześniej 
wykryć. Naczelnik Wydziału 

Oświaty i Spraw Społecznych 
Anna Gródka powiedziała, że 
prosiła radną, żeby podała jej te 
uwagi podczas komisji, ale rad-
na nie wykazała takiej woli.
Radna A, Ogonowska odpowie-
działa, że kiedy wskazuje braki 
w projektach uchwał, to słyszy 
od kierownictwa ratusza, że 
szuka dziury w całym, a kiedy 
ich nie wskazuje, to nie wyka-
zuje dobrej woli… W efekcie 
powstała nerwowa atmosfera, 
która widocznie udzieliła się 
także radcy prawnemu, bo za-
czął krytykować radnych, a 
oni nie pozostawali mu dłużni. 
Ostatecznie projekt nie został 
podjęty. Tak jak nie został pod-
jęty kolejny projekt uchwały 

ws. „dostosowania sieci szkół 
podstawowych i gimnazjów do 
nowego ustroju”. Tu już błędy, 
wady i nieścisłości wytykał kie-
rownictwu wałeckiego magi-
stratu M. Goszczyński.
Sporo czasu poświęcono zmia-
nom w budżecie. Skarbnik Ra-
fał Fischer zdradził, że awarii 
uległa macierz w Urzędzie 
Miasta i zagrożone są utratą 
wszelkie dane ratusza. Naprawa 
tego, to koszt rzędu ok. 50 tys. 
zł. W pozostałych przypadkach 
uchwalono wszystkie popraw-
ki, w tym wspomniane 300 
tys. zł na tegoroczny Festiwal 
Dwóch Jezior.
mk

Długo i gorąco
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Panie Premierze, jest pro-
blem. Według sondażu 
Polakom żyje się dobrze i są 
bardzo zadowoleni...  
- To świetnie! A problem?  
- Sondaż przeprowadzono 
w Wielkiej Brytanii...

Na lekcji religii ksiądz pyta: 
- Jasiu, gdzie mieszka Pan 
Bóg? 
- U nas w łazience. 
- Jasiu, co ty mówisz? Dlacze-
go?! 
- Bo codziennie rano mama 
wali do drzwi i krzyczy: Boże, 
jeszcze tam jesteś? 

Podczas zbiórki kompanii 
kapral mówi do żołnierzy: 
- Ci, co znają się na muzyce - 
wystąp! 
Z szeregu występuje czte-
rech. 
- Pójdziecie do kapitana. 
Trzeba mu wnieść pianino 
na ósme piętro. 

Do drzwi Kubusia Puchatka 
ktoś puka.  
Kubuś otwiera drzwi i widzi 
w wejściu wielkiego zaro-
śniętego dzika któremu toczy 
się pina z ust.  
- Kkkkkim jesteś i czego 
chciałeś - pyta trzęsący się 
Kubuś  
- Kubusiu! To ja, Prosiaczek, 
z wojska wróciłem. 

Naczelnik więzienia strofuje 
strażników:  
- Jak to się stało, że więzień 
z celi 113 uciekł?  
- Miał klucze od swojej celi 
i bramy wyjściowej.  
- Ale skąd je miał? Ukradł 
któremuś z was?  
- Nie panie naczelniku, uczci-
wie wygrał w karty!

REKLAMA
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Centrum Informacji Turystycznej 
czynne:

wtorek – piątek od godz. 10:00 – 17:00
sobota od godz. 09:00 – 16:00

Szczegółowe informacje odnośnie 
wszystkich imprez, zajęć, warsztatów 

oraz kółek zainteresowań 
będzie można uzyskać 

w Centrum Informacji Turystycznej  
i Kulturalnej (hol WCK) pod 

nr tel. 67 381 95 60 lub na stronie 
internetowej www.wck.info.pl

24.02.17 r. godz. 18:00
Spektakl „Przyszedł mężczyzna do kobiety”/
sala widowiskowa/ bilety 25 zł , 30 zł i 40 zł /

26.02.2017 r. godz. 12:00
Wernisaż zdjęć Roberta Gudańskiego / sala 

klubowa/ wstęp wolny/

28.02.17 r. godz. 17:00
Zajęcia pokazowe – Nauka Przez Zabawę – 
Nauka Przez Ruch / czytelnia MBP WCK/ 

06.03.17 r. godz. 18:00
Koncert Teresy Werner /sala widowiskowa 

WCK/bilety po 60 zł/

08.03.17 r. godz. 17:00
Dzień Kobiet z WCK - w programie pokazy 

taneczne, karaoke, wspólne śpiewanie, 
nauka tańca, słodka kawiarenka / wstęp 15 

zł / ilość miejsc ograniczona /

09.03.17 r. godz. 18:00
Koncert Renaty Przemyk /sala widowiskowa 

WCK / bilety po 40 zł i 50 zł /

11.03.17 r. godz. 18:00
 „Przetańczyć Całą Noc” Koncert Bydgoskich 
Solistów ARTE CON BRIO /sala widowiskowa 

WCK / bilety po 40 zł i 50 zł /

17.03.17 r. godz. 17:00
Spotkanie Słowno – Muzyczne „OBYCZAJE 
WESELNE Z CHABRAMI” / hol WCK / wstęp 

wolny / 

19.03.17 r. godz. 16:00
Kabaret Młodych Panów /sala widowiskowa 

WCK / bilety po 60 zł i 70 zł /

24.03.17 r. godz. 19:00
Spektakl „Pół Na Pół” / sala widowiskowa 

WCK / bilety po 60 zł /

Terminarz kina „Tęcza”

20 – 26.02.17 r. godz. 16:00 „Balerina” / 
bilety po 13 zł/ prod. Francja, Kanada/ b.o / 

24.02 – 02.03.17 r. godz. 20:00 „Ciemniejsza 
Strona Greya”/ bilety p 16 zł / prod. USA / 

15 lat /

24.02 – 02.03.17 r. godz. 17:45 „John Wick 
2”/ bilety po 16 zł / prod. USA / 15 lat /

03 – 09.03.17 r. godz. 17:00 „Milczenie” / 
bilety po 16 zł / prod. USA / 15 lat /

03 – 09.03.17 r. godz. 20:00 „Sztuka Kocha-
nia – Historia Michaliny Wisłockiej” / bilety 

po 16 zł / prod. POL / 15 lat /

10 – 16.03.17 r. godz. 17:45 i 20:00 „ KONG 
: Skull Island Premium” / bilety po 16 zł / 

prod. USA / 12 lat /

Uczniowie Gimnazjum nr 2 z 
sukcesami uczestniczą w kon-
kursach przedmiotowych na 
szczeblu szkolnym, rejonowym 
i wojewódzkim.

Wygrana w konkursie rejono-
wym daje uczniowi status fina-
listy i przepustkę do dalszego 
etapu konkursu - na szczeblu 
wojewódzkim. Uzyskanie tytułu 
laureata  zapewnia zwolnienie z 
egzaminu i pewną ocenę celującą 
z przedmiotu konkursowego  na 
świadectwie ukończonie klasy 
czy szkoły.
- W tym roku nasze gimnazjum 
okazało się być prawdziwą wylę-
garnią talentów i tęgich umysłów, 
bo aż ośmiu uczniów przeszło do 
etapu konursów przedmiotowych  
na szczeblu wojewódzkim - cie-
szą się nauczyciele. 

W konkursie z chemii bierze 
udział Mikołaj Piątek, którego 
nauczycielką jest C. Szpilewska, 
język polski - Zuzanna Krzyża-
nowska (A. Koteras), język an-
gielski Weronika Garlikowska 
(M. Rajek), matematyka - Wiktor 
Jabłonka (M. Parda), język nie-
miecki Wiktoria Burdun (E. Tem-
plin), biologia - Zuzanna Krzyża-
nowska (E. Malingowska), fizyka 
- Wiktor Jabłonka (A. Woch),  
historia - Weronika Garlikowska 
(M. Ferenc).
Społeczność gimnazjum ma już 
pierwszego laureata w ogólno-
polskim konkursie plastycznym 
w tym roku - to Aleksandra Ję-
drzejko, którą prowadzi M. Szy-
mańska. 
Oprac. AK

Tęgie głowy

Od kilku lat uczniowie Publicz-
nego Gimnazjum im. Jana Paw-
ła II w Człopie mają możliwość 
uczestniczenia w prelekcjach 
przygotowanych  przez pracowni-
ków Drawieńskiego Parku Naro-
dowego. W tym roku pracownicy 
parku przedstawili pracę służb 
parku, zasady przebywania na 
terenie chronionym oraz nowo-
czesne technologie w ochronie 
przyrody. Prelekcje urozmaicone 

były slajdami  przedstawiającymi 
zaplecze turystyczne parku, szla-
ki turystyczne, skutki dewastacji 
przez odwiedzających, a nawet 
podwodnymi zdjęciami. Mło-
dzież obejrzała także filmy o noc-
nym życiu zwierząt i sprzęt uży-
wany przez pracowników DPN: 
noktowizory,  lornetki,  lampy o 
dużym zasięgu i kamery, precy-
zyjnych nawigacji.  
Oprac. AK

Park od podszewki Pożar i oblodzone 
hydranty

REKLAMA

Spalony dach budynku to 
efekt pożaru, który wybuchł 
17 lutego ok. 2.00 w nocy 
przy alei Zdobywców Wału 
Pomorskiego w Wałczu. 
Akcję gaśniczą początkowo 
utrudniały strażakom dwa 
niesprawne hydranty.

Przyczyny pożaru bada poli-
cja. Straty wstępnie oszaco-
wano na ok. 150 tys. zł. Akcja 
gaśnicza trwała ok. 3,5 godzi-
ny. Udział w niej wzięło 6 za-
stępów (22 strażaków), policja 
i inne służby miejskie.
- Przyczyną niesprawności 
hydrantów w trakcie akcji ga-
śniczej było ich oblodzenie 
- mówi rzecznik Komendy 
Powiatowej Straży Pożarnej 
w Wałczu kpt. Mirosław Gru-
chot. - Teraz hydranty działają.
mk

Zdjęcie nadesłane przez Czy-
telniczkę.
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Na cztery łapy...                   BULDOG ANGIELSKI cz. 1

Spokój i opanowanie
Historia

Prawdopodobnie, jak wszystkie 
inne psy o płaskiej części twa-
rzowej, pochodzi od prastare-
go przodka, którym był molos z 
cesarstwa rzymskiego, sprowa-
dzony do Anglii przez fenickich 

żeglarzy. Między XIII a XVIII 
wiekiem buldog, odmienny od 
dzisiejszego, walczył z bykami. 
W 1835 to okrutne widowisko 
zostało zakazane dekretem par-
lamentu, co stopniowo doprowa-
dziło do całkowitego wygaśnięcia 
tego zjawiska. W 1875 r. opubli-
kowano pierwszy wzorzec, wyjąt-
kowo łagodnego buldoga.

Cechy psychofizyczne

Wzrost: 30-40 cm; masa ciała: 
pies około 25 kg, suka około 23 
kg. Jest krępym, raczej niskim i 
szerokim w stosunku do swojej 
wielkości psem. Cechuje go we-
soła natura, przyjacielski i łagod-
ny charakter, spokój, opanowa-
nie, uczuciowość, niehałaśliwość, 
bezgraniczna cierpliwość, wier-
ność, przywiązanie do opiekuna. 

Szczególną cierpliwość i opano-
wanie przejawia w stosunku do 
dzieci.

Przeznaczenie

Buldog nie ma żadnych cech 
użytkowych; może być tylko do-
skonałym psem rodzinnym. Bar-
dzo dobrze się czuje w każdym 
domu, ale najlepiej tam, gdzie 
są dzieci. Najmłodsi domownicy 
mogą z nim robić niemal wszyst-
ko. Nigdy nie okaże agresji do 
dziecka, a cierpliwością, spoko-
jem i opanowaniem zachęci je 
do każdej zabawy. Jego miejsce 
jest tylko w mieszkaniu, nie na-
daje się do trzymania w kojcu, 
ponieważ jest bardzo elegancki i 
czysty oraz nieodporny na zimno 
i zmiany pogody. Do domu wnie-
sie miłą, przyjacielską i pełną 

humoru atmosferę. Nie ma ogra-
niczeń, co do posiadania tego mi-
łego uparciucha; da zadowolenie 
każdemu miłośnikowi zwierząt 
bez względu na doświadczenie. 
Może być pierwszym psem. Do 
zaspokojenia potrzeb ruchowych 
wystarczą mu spokojne spacery. 
Latem trzeba uważać, by go nie 
przegrzać, źle bowiem znosi upa-
ły i miewa wówczas trudności z 
oddychaniem. Nie jest on łatwy 

w hodowli, dlatego szczenięta 
należy kupować od sprawdzone-
go hodowcy. Oczy i fałd na no-
sie wymagają systematycznego 
czyszczenia. Jego szata nie jest 
kłopotliwa w pielęgnacji

Artur Wach, kontakt do autora w 
celu indywidualnych porad pod 

numerem 604 328 544.

Uczniowie gminnych szkół podsta-
wowych wzięli udział w konkursie 
„Winter Challenge” organizowa-
nym przez Studio Piosenki Esti.

Konkurs, którego współorganizato-
rem była gmina Wałcz, skierowany 
był do uczniów szkół z terenu gmi-
ny, a zadaniem uczestników było 
przygotowanie teledysku do piosenki 
„Puchu coraz więcej” autorstwa Este-
ry Naczk. W konkursie udział wzię-
li uczniowie ze Strączna, Różewa i 
Dębołęki. Teledyski nakręcone przez 

uczniów można obejrzeć w interne-
cie.
- Cieszę się, że mogłam stworzyć 
tę piosenkę po to, aby dzieciaki tak 
wspaniale bawiły się przy niej. Ra-
zem z Darią Puszką, która wymyśliła 
ten konkurs, jesteśmy naprawdę pod 
wielkim wrażeniem - mówi właści-
cielka studia piosenki Esti Estera 
Naczk.
Jury, w skład którego wchodzili or-
ganizatorzy, dzieci ze studia piosenki 
Esti oraz operator filmowy Bartosz 
Ćmiel pierwsze miejsce przyznało 

filmowi nagranemu przez uczniów 
Szkoły Podstawowej w Strącznie. 
- Widać, że przed nagraniem opraco-
wano scenariusz, który trzyma cały 
film w ramach piosenki i ogląda się 
go bardzo przyjemnie. Dzieci zaan-
gażowane w nagranie biorą udział w 
różnych rolach. Zgrana współpraca 
wszystkich to sukces tego teledysku - 
motywuje wybór Daria Puszka.
Nagrodą główną jest udział w letnich 
warsztatach muzycznych „To moja 
bajka” organizowanych przez studio 
piosenki Esti oraz voucher na filmik 
promujący szkołę ufundowany przez 
studio fotograficzne 1 kadr. Dla zdo-
bywców kolejnych miejsc organi-
zatorzy przygotowali koncert studia 
Esti w szkołach oraz słodkie nagrody 
ufundowane przez sponsorów. Wszy-
scy uczestnicy konkursu otrzymają 
nagrody niespodzianki ufundowane 
przez gminę Wałcz.
k

Nakręć teledysk
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Tradycyjnie w czasie ferii zimo-
wych wałecka Liga Obrony Kra-
ju organizuje zawody strzeleckie 
dla dzieci i młodzieży. W ciągu 
dwóch tygodni ferii w zawodach 
strzeleckich z broni pneumatycz-
nej, odbywających się na strzelni-
cy LOK, wzięło udział blisko 100 
dzieci przebywających na półko-
loniach w Szkole Podstawowej nr 
1. Na zakończenie ferii 24 lute-
go zwycięzcy w poszczególnych 
grupach otrzymają dyplomy oraz 
medale ufundowane przez LOK.
k

Zima z LOK

RE
KL

AM
A
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Maszerujemy, biegniemy, 
popieramy

15 lutego rozpoczęły się zapi-
sy uczestników II Wałeckiego 
Biegu i Marszu Dwóch Skar-
pet organizowanego przez 
Środowiskowy Dom Samo-
pomocy. Hasło tegorocznej 
imprezy, której główną ideą 
jest poparcie dla osób z ze-
społem Downa, brzmi „Mój 
głos, moja społeczność”.

- 21 marca obchodzimy Świa-
towy Dzień Osób z zespołem 
Downa. Środowiskowy Dom 
Samopomocy jest instytucją, 
której podopiecznymi są m.in. 
osoby z zespołem Downa dla-
tego stwierdziliśmy, że warto 
byłoby zorganizować akcję, 
gdzie łączyłyby się idee spor-
towo-rekreacyjne z celami 
społecznymi - mówi kierow-
nik ŚDS Anna Baculewska. 

- Data 21 marca ma swoją 
symbolikę. Zespół Downa to 
niepełnosprawność intelektu-
alna mająca podłoże genetycz-
ne. Genotyp zespołu Downa to 
dodatkowy trzeci chromosom 
przy dwudziestej pierwszej pa-
rze chromosomów. Stąd liczby 
trzy jak marzec i dwadzieścia 
jeden. A symbolem Światowe-
go Dnia Osób z zespołem Do-
wna są dwie różnokolorowe 
skarpety nie od pary. Symbo-
lizują one odmienność, inność 
pod względem wyglądu, a 
kolorowe, barwne bo pokazu-
ją, że osoby te są pozytywne, 
charakterystyczne w swoim 
zachowaniu, ale budzące cie-
płe uczucia.
Zapisy na bieg trwają do 17 
marca, natomiast II Wałecki 
Bieg i Marsz Dwóch skarpet 

odbędzie się 25 marca w godz. 
13.00 - 16.00 na Wałeckiej 
Alei Gwiazd Sportu. Trasa o 
długości 3.000 m i 6.000 m. 
będzie wiodła wokół jeziora 
Raduń. W tej imprezie nie ma 
zwycięzców i przegranych. 
Każdy otrzyma pamiątkowy 
medal; uczestnicy będą mieć 
numery startowe, spośród któ-
rych wylosowane zostaną na-
grody niespodzianki.
Udział w imprezie jest bez-
płatny, ale trzeba spełnić je-
den warunek: mieć ubrane 
dwie niedopasowane skarpe-
ty. Organizatorzy przeprowa-
dzą również konkurs na naj-
bardziej niedopasowaną parę 
skarpet.
k

Pogoda i humory dopisywały
Grupa młodych piłkarzy KS 
Orzeł przebywała na zimo-
wym obozie, gdzie szlifowała 
formę przed nowym sezo-
nem.

W Podczelu koło Kołobrzegu 
od 11 do 17 lutego trenowa-
ło ponad 20 zawodników, a 
razem z wałczanami w zaję-
ciach uczestniczyli piłkarze 
z zaprzyjaźnionych klubów z 

Czaplinka i Drawska. Treningi 
odbywały się nie tylko na po-
bliskim „Orliku”, lecz także na 
plaży i w hali. Dzieci korzysta-
ły również z basenu. Oprócz 
zajęć sportowych był czas na 

zwiedzanie kołobrzeskiej la-
tarni morskiej, mola i katedry.
W czasie wolnym organizowa-
no miniturnieje w tenisa stoło-
wego i rozgrywki w piłkarzyki. 
Oczywiście podczas transmisji 

piłkarskiego spotkania Legia 
Warszawa  Ajax Amsterdam 
wałczanie trzymali kciuki za 
Polaków.
Oprac. p
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Pracowite ferie siatkarek
Zawodniczki UKS Libero podczas 
ferii nie odpoczywają. Walczą w 
najważniejszych rozgrywkach se-
zonu i właśnie wywalczyły tytuł 
wicemistrzyń województwa w siat-
kówce w kategorii kadetek.

W hali na Dolnym Mieście 18 i 19 
lutego odbył się finałowy turniej o 
mistrzostwo naszego regionu,  na 
parkiecie rywalizowały 4 zespoły. 
W pierwszym spotkaniu wałczanki 
prezentując dobrą zagrywkę i pew-
ny atak pokonały 3:1 zespół PSPS 
Chemik Police. Niestety w kolejnym 
meczu gospodynie uległy ekipie UKS 
Pomorze Szczecin 1:3, a na porażkę - 
oprócz popełnianych błędów - miały 
wpływ również kontrowersyjne decy-
zje arbitra.
W niedzielę występujące w składzie: 
Marika Żukowska, Zofia Szczotkie-
wicz, Kaja Krasoń, Michalina Stach, 
Maria Bartosik, Katarzyna Gębala, 
Patrycja Maszkowska, Martyna Sa-

dowska, Natalia Towarnicka, Maja 
Denis, Izabela Nagórska i Daria Du-
naj podopieczne Krystyny Filipiak 
i Agaty Skonieczki pokonały UKS 
Osiemnastkę Szczecin i tym samym 
wywalczyły tytuł wicemistrzyń wo-
jewództwa. Wszystkie siatkarki są 
uczennicami klas sportowych SMS 
Gimnazjum nr 1.
Wśród wałczanek nagrody indywi-
dualne otrzymały Marika Żukowska 
jako najlepsza atakująca, Kaja Kra-
soń jako najlepsza libero, a Maria 
Bartosik została wybrana najlepszą 
zawodniczką zespołu.
Organizatorzy dziękują firmie  Victo-
ria Cymes za pomoc w przygotowa-
niu turnieju i wsparcie klubu.
Kadetki i juniorki UKS Libero przy-
gotowują się obecnie do ćwierćfina-
łów mistrzostw Polski. Te pierwsze 
walczyć będą najprawdopodobniej w 
Rumi w dniach 9-12 marca, a te dru-
gie pod koniec lutego w Kaliszu.
Oprac. p

Działające w Wałczu Centrum Wo-
lontariatu Sportowego otrzymało 
po raz kolejny sto tysięcy złotych 
wsparcia z programu FIO na re-
alizację szeregu imprez o zasięgu 
lokalnym, ale także i międzynaro-
dowym. 

Wolontariusze działający przy CWS 
wspomagają lokalnych organizato-
rów imprez i zawodów sportowych w 
pracach organizacyjnych, porządko-
wych oraz przy prowadzeniu zawo-
dów sportowych. Wyższy etap wo-
lontariatuto  pomoc organizatorom 
takich imprez jak The World Games, 
Liga Światowa i Mistrzostwa Europy 
Siatkarzy, która polega najczęściej 
na kwestiach organizacyjnych i po-
mocniczych sędziom, zespołom pra-
sowym, zespołom antydopingowym 
czy zespołom promocyjnym. 
- Warto zauważyć, że dzięki takim  
zadaniom można uczestniczyć w naj-
ważniejszych imprezach sportowych, 
gdzie na indywidualne uczestnictwo 
mało kto by sobie mógł pozwolić. Do 
tego niejednokrotnie kontakt bezpo-
średni z gwiazdami sportu oglądany-
mi najczęściej na szklanym ekranie 
- mówi Arkadiusz Niefiedowicz. - 
Opiekunowie Centrum Wolontariatu 

Sportowego są także organizatorem 
sportowych wakacji dla uczniów 
szkół podstawowych.
Uczestnictwo w wolontariacie to 
wiele korzyści, dlatego warto pomy-
śleć o wstąpieniu w szeregi CWS. 
Szczególnie mile widziana  jest mło-
dzież szkół ponadgimnazjalnych, 
która oprócz przeżycia wspaniałej 
przygody na arenach wielkich im-
prez międzynarodowych, obcowa-
nia z reprezentantami naszego kraju 
podczas kilkudziesięciu wspólnych 
dni imprez, będzie mogła również 
nabyć wiele umiejętności.  Choćby 
uprawnienia ratownika wodnego, 
animatora sportu lub wychowawcy 
kolonijnego, czy też przejść szkole-
nie z udzielania pierwszej pomocy 
przedmedycznej.
Jeśli szkolenie uda się wolonta-
riuszowi zakończyć z wynikiem 
pozytywnym, wówczas każdy 
uczestnik otrzyma stosowny cer-
tyfikat, który pomocny może być 
w dalszej karierze zawodowej. 
Centrum Wolontariatu Sportowego 
działa już 6 lat i w tym czasie pozy-
skało blisko 900 tysięcy złotych na 
swoją działalność. Dzięki tym środ-
kom tylko w 2016 roku udało się 
wspomóc organizatorów blisko 50 

imprez o zasięgu lokalnym z terenu 
całego powiatu (turnieje, zawody, 
konferencje, spartakiady). Wolon-
tariusze wspomogli organizatorów 
Ligi Światowej w Łodzi i Krakowie 
oraz  imprezy organizowanej przez 
Artura Siódmiaka „Artur Siódmiak 
Camp”, który odbył się w Warszawie. 
Zapraszamy młodzież szkół ponad-
gimnazjalnych oraz nauczycieli wy-
chowania fizycznego, którzy pragną 
w nietypowy sposób spędzać czas 
wolny angażując się na rzecz in-
nych do kontaktu z nami : https://
www.facebook.com/cwswalcz/ 

Projekt wspierany jest przez powiat 
wałecki i Polski Związek Piłki 
Siatkowej  

PK 

Dla entuzjastów sportu
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